



## 论文摘要

中南大学学报(自然科学版)

ZHONGNAN DAXUE XUEBAO(ZIRAN KEXUE BAN)

Vol.40 No.5 Oct.2009

[PDF全文下载] [全文在线阅读]

文章编号: 1672-7207(2009)05-1312-06

### 基于热-结构耦合的高炉无钟炉顶阀箱疲劳寿命预测

赵利华<sup>1</sup>, 张开林<sup>1</sup>, 张 键<sup>2</sup>

(1. 西南交通大学 牵引动力国家重点实验室, 四川 成都, 610031;  
2. 北京首钢设计院, 北京, 100043)

**摘 要:** 根据装料设备的工作流程, 确定阀箱3种最不利的载荷工况; 基于热-结构耦合理论并利用有限元分析软件ANSYS研究阀箱在温度载荷和机械载荷作用下的热-结构耦合问题, 得到实际工况下阀箱的温度场、应力场以及危险部位的应力谱; 依据裂纹萌生和扩展理论对阀箱进行疲劳寿命预测。研究表明, 在3种载荷工况作用下阀箱应力均低于材料的屈服强度, 其安全系数为1.8-3.2, 且阀箱的变形在允许范围之内, 阀箱静强度及刚度满足要求; 阀箱疲劳寿命大于 $10^7$ , 也满足要求。

**关键字:** 热-结构耦合分析; 温度场; 应力场; 裂纹; 疲劳寿命; 预测

### Fatigue life prediction of clack box of bell-less top of large blast furnace based on thermal-structural coupling

ZHAO Li-hua<sup>1</sup>, ZHANG Kai-lin<sup>1</sup>, ZHANG Jian<sup>2</sup>

(1. Traction Power State Key Laboratory, Southwest Jiaotong University, Chengdu 610031, China;  
2. Beijing Shougang Design Institute, Beijing 100043, China)

**Abstract:** Based on the work flow of charging equipment, three worst work conditions of the clack box were defined. Then, based on thermal-structure coupled theory, the thermal-structure coupled of the clack box which suffered from mechanical and temperature load was analyzed using the powerful software ANSYS. The clack box's temperature field and stress field as well as the stress spectrum of danger area in actual working condition were obtained. Finally, based on crack initiation and crack extension theory, the clack box's fatigue life was predicted. The results show that the stress of clack box is lower than the yield limit of the material. The safety factor is between 1.8 and 3.2, and the distortion of clack box is in the permission scope. The static strength and stiffness satisfy the request, and the life of clack box exceeds  $10^7$ , which meets the requirements.

**Key words:** thermal-structural coupled analysis; temperature field; stress field; crack; fatigue life; prediction

有色金属在线

中国有色金属权威知识平台

版权所有：《中南大学学报(自然科学版、英文版)》编辑部

地 址：湖南省长沙市中南大学 邮编： 410083

电 话： 0731-88879765 传真： 0731-88877727

电子邮箱： zngdx@mail.csu.edu.cn 湘ICP备09001153号